

Business Debate on TV	
Thursday:	19:15 new 22:30
Saturday:	8:15 15:15 18:15
Tuesday:	10:15 21:00 <small>night repeat</small>



“ဒီဗွီဘီ စီးပွားရေးဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗွီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗွီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

ဒီတပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
 “နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေကို ပြည်တွင်းဘဏ်လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်ပေးသင့်နေပြီလား ?”
 ဖြစ်ပါတယ်။

အမှတ် - ၄၅၄၊ ဂုလွာ၊
ကုန်သည်လမ်းနှင့် ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပေးလိုတာ၊ မေးမြန်းလိုတာရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် **+၉၅၉၄၅၉၀၆၅၉၄၀** နဲ့ **debate@dvb.no**
 ကိုဆက်သွယ်မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေကို ပြည်တွင်းဘဏ်လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့်ပေးသင့်နေပြီလား

မြန်မာနိုင်ငံထဲမှာ ဘဏ်လုပ်ငန်း လုပ်ဖို့ တင်ပြလာတဲ့ နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေထဲက ဘဏ် (၉) ခုကို ပြီးခဲ့တဲ့ ၂၀၁၄ ခုနှစ် အောက်တိုဘာ ၁ ရက်နေ့က မြန်မာနိုင်ငံတော် ဗဟိုဘဏ်က ဘဏ်လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင် ဖို့ရွေးချယ် ခွင့်ပြုပေးခဲ့ပါတယ်။ နောက်ထပ်ခွင့်ပြုပေးခဲ့တဲ့ (၄) ဘဏ်နဲ့ ဆိုရင်တော့ စုစုပေါင်း ၁၃ ဘဏ်ရှိပါတယ်။ နိုင်ငံခြား ဘဏ်တွေကိုသာ ဖွင့်ခွင့်ပြုလိုက်ရင် ပြည်တွင်း ပုဂ္ဂလိက ဘဏ်တွေ ပြုလဲသွား နိုင် တယ်ဆိုပြီး လွှတ်တော်ဘဏ်က ကန့်ကွက်နေတဲ့ကြားက ဖွင့်လှစ်ခွင့်ပြုပေး လိုက်တဲ့ အတွက် ဝေဖန်မှုတွေလည်း ရှိခဲ့ပါတယ်။

ပညာရှင်တွေကတော့ အစိုးရဟာ မြန်မာနိုင်ငံထဲကို နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံတွေ ဝင်ရောက်လာ ရေးမှာ အထောက်အပံ့ဖြစ်စေဖို့အတွက် ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ ပြဿနာတစ်ခုကို ခပ်မြန်မြန် ဖြေရှင်းလိုက်တဲ့ သဘောလို သုံးသပ်ကြပါတယ်။ ရွေးချယ်လိုက်တဲ့ ဘဏ်တွေ ထဲမှာ တရုတ်၊ ဂျပန်၊ ထိုင်း၊ ဩစတြေး လျ၊ စင်ကာပူ၊ မလေးရှား စတဲ့ နိုင်ငံစုံက ဘဏ်ကြီးတွေ ပါဝင်တဲ့အတွက် မြန်မာနိုင်ငံထဲ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လာလုပ်ကိုင်တဲ့ နိုင်ငံခြား ကုမ္ပဏီတွေကို ဝန်ဆောင်မှု ကောင်းကောင်း ပေးနိုင်ပါလိမ့်မယ်လို့ သုံးသပ် ခဲ့ကြတာလည်း ရှိပါတယ်။

ဒီဘဏ် တွေဟာ အဓိကအားဖြင့် ပြည်တွင်းမှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လာလုပ်တဲ့ နိုင်ငံခြား ကုမ္ပဏီနဲ့ လုပ်ငန်းတွေကို ဝန်ဆောင်မှုပေးနိုင်မှာဖြစ်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံထဲမှာ ဘဏ်ခွဲ တစ်ခုစီဖွင့်လှစ်သွား မယ်လို့သိ ရပါတယ်။ အခုဆိုရင် နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေကို ခွင့်ပြုပေးခဲ့တာ သုံးနှစ်ရှိသွားပါပြီ။ ကိုယ်စားလှယ် ရုံးတွေ လည်းလာရောက်ဖွင့်လှစ်ပြီးသားဖြစ်နေတဲ့ အနေအထားမှာ ပြည်တွင်းဘဏ် တွေကနေ ဘဏ်တိုးနှုန်း ကြီးကြီးနဲ့ ချေးယူအလုပ်လုပ် နေရတဲ့ အသေးစားနဲ့ အလတ်စားလုပ်ငန်း ရှင်တွေက နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေ ကနေ ငွေချေးယူခွင့်ရဖို့မျှော် လင့်နေကြတာပါ။

ကြီးမြင့်နေဆဲ ဘဏ်တိုးနှုန်း

မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ လက်ရှိဘဏ်တိုးနှုန်း ၁၃ ရာခိုင်နှုန်းကို လျှော့ချနိုင်ဖို့ နည်းလမ်းတွေရှာဖွေသွား မယ်လို့ ပြီးခဲ့တဲ့ ဖေဖော်ဝါရီ ၁၈ ရက်နေ့မှာ ပြုလုပ်ခဲ့တဲ့ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်တွေနဲ့ တွေ့ဆုံတဲ့ အခမ်းအနားမှာ စီမံကိန်းနဲ့ ဘဏ္ဍာရေး ဝန်ကြီး ဌာနပြည် ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးကျော်ဝင်းက ပြောကြားခဲ့ ဖူးပါတယ်။ ဘဏ်တိုးနှုန်း ကြီးမြင့်နေမှုကို လျှော့ချဖို့ အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်ကြားမှာလည်း ဆွေးနွေးမှုတွေ ရှိနေတယ်လို့ သိရပါတယ်။ ဘဏ်တိုးနှုန်းတွေ ကြီးမြင့်နေတာဟာ အသေးစားနဲ့ အလတ်စားလုပ်ငန်းတွေ အတွက် ကြီးမားတဲ့ အခက်အခဲတွေလည်း ဖြစ်နေပါတယ်။

ဒါပေမယ့်လည်း စစ်အစိုးရခေတ်တစ်လျှောက်လုံး ငွေဖောင်းပွမှုနှုန်းက စုဆောင်းငွေ အတိုး နှုန်းထက် များခဲ့တာကိုတွေ့ရမှာဖြစ်ပါတယ်။ လက်ရှိမှာတော့ ဘဏ်တွေရဲ့ စုဆောင်းငွေအပေါ် သတ် မှတ်ထားတဲ့ အတိုးနှုန်း ၈ ရာခိုင်နှုန်းဝန်းကျင်ပဲရှိပြီး ငွေချေးအပေါ် သတ်မှတ်ထားတဲ့ အတိုးနှုန်းက ၁၃ ရာခိုင် နှုန်းဝန်းကျင်ရှိ နေပါတယ်။ ဒီအတိုးနှုန်းတွေဟာ တစ်နှစ် အတိုးနှုန်း တွေ ဖြစ်တာကြောင့် တစ်လ ချင်းအနေအထားနဲ့ ကြည့်မယ်ဆိုရင်တော့ အပ်ငွေအတွက် ဘဏ်တိုးနှုန်းက ၀ ဒဿမ ၆ % နဲ့ ချေးငွေ ဘဏ်တိုးနှုန်းက ၁ ရာခိုင်နှုန်း ကျော်ကျော် ရှိနေတာပါ။

ဘဏ်ကချေးငွေဆိုတာက အပေါင်ပစ္စည်း ရှိမှရတဲ့အတွက် အပေါင်ပစ္စည်း မရှိတဲ့ လုပ်ငန်းရှင် တွေက အပြင်မှာနား လည်မှု၊ ယုံကြည်မှုနဲ့ချေးရပါတယ်။ မြန်မာ့စီးပွားရေး ဝန်းကျင်ကြီးတစ်ခုလုံးမှာ လည်ပတ်နေတဲ့ ချေးငွေရဲ့ ပြင်ပ အတိုးနှုန်းတွေဟာ တစ်လ ၃ ရာခိုင်နှုန်း နဲ့ တစ်နှစ်ကို ၃၆ ရာခိုင် နှုန်း လောက်အထိ မြင့်မားနေတာတွေရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါတွေဟာ စီးပွားရေးဈေးကွက်တစ်ခုလုံးကို ထိခိုက်သလိုအထူးသဖြင့် အသေးစားလုပ်ငန်းတွေနဲ့ လူငယ်တွေအထူးတစ်ရပ်လည်းဖြစ် နေပါတယ်။ နိုင်ငံတကာ လုပ်ငန်းတွေက ပျမ်းမျှအားဖြင့် ၅ ရာခိုင်နှုန်းကနေ ၆ ရာခိုင်နှုန်းလောက်သာရှိတဲ့ အတိုးနှုန်းချေးယူ လုပ်ကိုင်ခွင့်ရနေတဲ့ အတွက် မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ အနေအထားဟာ နိုင်ငံတကာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံ တဲ့သူတွေနဲ့ ယှဉ်ပြိုင်တဲ့ အခါမှာလည်း အခက်အခဲဖြစ်မယ့် အနေအထားဖြစ်နေပါတယ်။

အာဆီယံနိုင်ငံတွေကို ကြည့်မယ်ဆိုရင်တောင် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု အမြင့်ဆုံးနဲ့ doing busi- ness report မှာ နံပါတ် ၁ အဆင့်မှာရှိနေတဲ့ စင်ကာပူနိုင်ငံအပါအဝင် မလေးရှားနဲ့ ထိုင်းနိုင်ငံတွေရဲ့ အခြေအနေကို လေ့လာကြည့်ရင် ဒီနိုင်ငံတွေဟာ ဘဏ်အတိုးနှုန်းနဲ့ ငွေဖောင်းပွမှုကို ၃ ရာခိုင်နှုန်း အောက်မှာ နှစ်ပေါင်းများစွာ ထိန်းထားနိုင် ကြတာတွေရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနိုင်ငံတွေဟာ မြန်မာနိုင်ငံမှာ လာရောက် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံနေကြတဲ့ နိုင်ငံတွေလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ လုပ်ငန်းရှင်တွေနဲ့ အနေနဲ့ သူတို့ ယှဉ် ပြိုင်နိုင်ဖို့ဆိုရင် ဘဏ်တိုးနှုန်းနဲ့ ငွေဖောင်း ပွမှုနှုန်းကျသွားစေမယ့် မူဝါဒတစ်ရပ် လိုအပ်နေပြီလို့ သုံးသပ်ကြတာလည်းရှိပါတယ်။

နိုင်ငံတကာဘဏ်နဲ့ ပြည်တွင်းဘဏ် နှိုင်းယှဉ်ချက်

ပြည်တွင်းဘဏ်တွေကတော့ နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေကို ပြည်တွင်းဘဏ်လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ခွင့် ပေးမှာကို စိုးရိမ်နေကြတာလည်းရှိပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံမှာရှိတဲ့ ပြည်တွင်းဘဏ်တွေရဲ့ သက်တမ်း နုနယ်သေးသလို အရင်းအနှီးအားဖြင့်လည်း နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေကို မယှဉ်နိုင်တဲ့ အတွက် စိုးရိမ်ကြ တယ်လို့ဆိုပါတယ်။ တကယ်လို့ ပြည်တွင်းဘဏ်လုပ်ငန်း လုပ်ကိုင်ရင်လည်း နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေက ပြည်တွင်းဘဏ်ကို ငွေချေးပေးပြီး၊ ပြည်တွင်းဘဏ်တွေကတစ်ဆင့် လုပ်ငန်းရှင်ကို ပြန်ချေးပေးတဲ့ ပုံစံမျိုးနဲ့သာ သွားလို့ကြတာပါ။

အကြောင်းပြချက်ကတော့ ပြည်တွင်းဘဏ်တွေရဲ့ ငွေကြေးမတောင့်တင်းမှုပါ။ ရင်းနှီးမတည် ငွေ ပမာဏမှာ ဆိုရင်လည်း နိုင်ငံတကာ ဘဏ်တွေနဲ့ ပြည်တွင်း ဘဏ်တွေရဲ့ မတည်ငွေ ပမာဏဟာ ကွာခြားလွန်းလှပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံက ဘဏ်တွေဟာ ထိုင်းနိုင်ငံကဘဏ် တွေရဲ့ အပုံ ၁၀၀ ပုံတစ်ပုံ လောက်ပဲရှိ တယ်လို့လည်း သုံးသပ်ကြတယ်။ ဥပမာအားဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံက အကြီးဆုံးနဲ့ ဘဏ်ခွဲ အများဆုံး ပုဂ္ဂလိကဘဏ် တစ်ခုဖြစ်တဲ့ ကမ္ဘောဇဘဏ်ရဲ့ မတည်ရင်းနှီးငွေ ကျပ် ဘီလျံ ၇၀ နီးပါးသာ ရှိပေမယ့် ထိုင်းနိုင်ငံက အကြီးဆုံး ဘန်ကောက်ဘဏ်က တော့ ကျပ်ငွေနဲ့ တွက်ရင် ဘီလျံ ၇၀၀၀ နီးပါးရှိ နေပါတယ်။ မြန်မာ့ ပုဂ္ဂလိကဘဏ် ၁၉ ဘဏ်ရဲ့ စုစုပေါင်း မတည်ရင်းနှီးငွေဟာ ကျပ်ငွေ ဘီလျံ ၄၀၀ လောက်ပဲ ရှိပေမယ့် ထိုင်းကဘဏ် ၁၆ ခုရဲ့ မတည် ရင်းနှီးငွေ ပမာဏကတော့ ကျပ်ငွေနဲ့ တွက်ရင် ဘီလျံ ၃ သောင်း နီးပါး လောက်ရှိတယ်လို့ သိရပါတယ်။

ဒါကြောင့် နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေဟာ ပြည်တွင်းကုမ္ပဏီတွေ၊ လုပ်ငန်းတွေကို ငွေထုတ်ချေးနိုင် တဲ့ အနေအထား ရှိပါတယ်။ အဲဒီလို ထုတ်ချေးတဲ့နေရာမှာ ပြည်တွင်းဘဏ်တွေနဲ့ ပူးပေါင်းပြီး ဖြစ်စေ၊ ပြည်တွင်း ဘဏ်တွေက တဆင့်ဖြစ်စေ လုပ်ကိုင်သွားနိုင်တဲ့ အနေအထားမျိုးမို့ လုပ်ငန်းရှင်တွေက မျှော်လင့်ကြပါတယ်။

ဒီလို ငွေထုတ်ချေးတဲ့ နေရာမှာ နိုင်ငံခြားဘဏ်တွေ အနေနဲ့ ပြည်တွင်းမှာ ကျပ်ငွေနဲ့ ငွေချေး မယ်ဆိုရင် အခြားပြည်တွင်းဘဏ်တွေအတွက် ဗဟိုဘဏ်က သတ်မှတ်ပေးထားတဲ့ အတိုးနှုန်း ၁၀ % ကနေ ၁၃ % ကြားပဲယူရမယ် ဆိုတဲ့စည်းကမ်းကိုလည်း လိုက်နာရမယ်လို့ လည်းသိရပါတယ်။ နိုင်ငံခြား ငွေနဲ့ ချေးမယ်ဆိုရင်တော့ အတိုးနှုန်း ဘယ်လောက်ယူရမယ် ဆိုတာ သတ်မှတ်ပေးမထားတဲ့အကြောင်း သိရှိရပါတယ်။

တကယ်တမ်း ဘဏ်တွေ အားကောင်းပြီး ရှင်သန်လာဖို့ဆိုတာ နှစ်နဲ့ချီပြီး ကြာတတ်ပါတယ်။ အခြေမခိုင်သေးမီ နိုင်ငံခြားဘဏ်ကို လက်ခံရင် ပြည်တွင်းဘဏ်ကို သုံးသူတွေ နိုင်ငံခြားဘဏ်ကို ရောက်သွား နိုင်တာမို့ ငွေကြေးစနစ် တခုလုံးအန္တရာယ်ရှိလာနိုင်ပါတယ်လို့ သုံးသပ်တာတွေ ရှိသလို လုပ်ငန်းရှင်တွေ ဘဏ်ကြည့်ရင်လည်း ဘဏ်တွေဟာ ကိုယ်လည်း မချေးနိုင်၊ ချေးနိုင်တဲ့ နိုင်ငံခြား ဘဏ် တွေကိုလည်း ကန့်သတ် နေတဲ့ ပုံစံမျိုးမို့ ဒီပုံစံအတိုင်းဆို အသေးစားနဲ့ အလတ်စားလုပ်ငန်းတွေ နုနယ်နေဖို့ မလွယ်ဘူးလို့ သုံးသပ်နေကြတာလည်း ရှိပါတယ်။